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Protokół  
ze Zjazdu Konferencji Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich 

Biblioteka Uniwersytecka im. Jerzego Giedroycia  
Białystok, 23-24 września 2010 r. 

 

W zjeździe brali udział: Rada Wykonawcza KDBASP, dyrektorzy bibliotek akademickich, 
zaproszeni goście: JM Rektor Uniwersytetu w Białymstoku prof. dr hab. Jerzy Nikitorowicz, 
prorektor ds. nauki i współpracy z zagranicą  prof. dr hab. Beata Godlewska-Żyłkiewicz, 
w drugim dniu dołączyła do zaproszonych gości zastępca dyrektora ds. rozwoju Biblioteki 
Narodowej mgr Katarzyna Ślaska.  

Obrady rozpoczęła dyrektor Biblioteki Uniwersyteckiej w Białymstoku mgr Halina 
Brzezińska-Stec, powitała wszystkich przybyłych gości i złożyła serdeczne podziękowanie 
władzom uczelni za umożliwienie zorganizowania spotkania w Bibliotece Uniwersyteckiej 
w Białymstoku.   

Oficjalnego otwarcia obrad dokonał JM Rektor Uniwersytetu w Białymstoku prof. dr hab. 
Jerzy Nikitorowicz zaznaczając jednocześnie, że występuje również w imieniu Pani 
Przewodniczącej KRASP prof. dr hab. Katarzyny Chałasińskiej-Macukow. W swoim 
wystąpieniu JM Rektor podziękował za wkład pracowników bibliotek akademickich 
w gromadzenie i przechowywanie wiedzy i informacji. Przedstawiając swoją uczelnię 
podkreślał jej  rolę w kształceniu młodzieży w regionie dużego zróżnicowania kulturowego  
oraz jej wkład w kształcenie Polaków w Wilnie.  

Prorektor ds. nauki i współpracy z zagranicą prof. dr hab. Beata Godlewska-Żyłkiewicz 
przedstawiła misję uczelni, jej wszystkie wydziały, kierunki kształcenia oraz Bibliotekę 
Uniwersytecką.  

Następnie przewodnicząca Rady Wykonawczej KDBASP przedstawiła sprawozdanie z prac 
Rady Wykonawczej za kadencję 2009-2010. Przyjęcie sprawozdania poddano pod 
głosowanie. W głosowani brały udział 54 osoby uprawnione. Sprawozdanie zostało przyjęte 
jednogłośnie.    

Kolejnym punktem spotkania było uroczyste wręczenie, przez wiceprzewodniczącą SBP dyr. 
Ewę Kobierską-Maciuszko, medalu BIBLIOTHECA MAGNA PERENISQUE Bibliotece 
Głównej Gdańskiego Uniwersytetu Medycznego z okazji 65-lecia działalności. Medal 
odebrała dyrektor Biblioteki, Pani mgr inż. Anna Grygorowicz.  W imieniu pokoleń 
bibliotekarzy, którzy tworzyli pracowali na dobre imię tej szacownej książnicy, złożyła 
serdeczne podziękowanie Kapitule Medalu za przyznane wyróżnienie.  

Następnie przedstawiono nowych dyrektorów, którzy złożyli deklaracje uczestnictwa 
w KDBASP: 

1. dr Krzysztof Nierzwicki – dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu im. Mikołaja 
Kopernika w Toruniu 

2. mgr Małgorzata Szymańska-Jasińska – dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu 
Warmińsko – Mazurskiego w Olsztynie 

3. mgr Danuta Szewczyk-Kłos – dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu Opolskiego 

4. mgr Magdalena Wiącek – dyr. Biblioteki Głównej Akademii Muzycznej im. Karola 
Lipińskiego we Wrocławiu 
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5. dr Stanisław Skórka - dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu Pedagogicznego 
w Krakowie       

Powołano komisję skrutacyjną: 

1. mgr Anna Uniejewska – z-ca dyr. Biblioteki Głównej Politechniki Wrocławskiej 

2. mgr Małgorzata Szymańska–Jasińska – dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu 
Warmińsko – Mazurskiego w Olsztynie 

3. dr Krzysztof Nierzwicki – dyr. Biblioteki Głównej Uniwersytetu im. Mikołaja 
Kopernika w Toruniu 

Mgr Marek Górski dyr. Biblioteki Politechniki Krakowskiej przedstawił projekty zmian do 
Regulaminu KDBASP. Uchwała nr 1/2010 w sprawie wprowadzenia zmian do  Regulaminu 
KDBASP została przyjęta jednogłośnie. 

Dyrektor Biblioteki Głównej Uniwersytetu Medycznego w Gdańsku Pani Anna Grygorowicz 
zgłosiła wniosek o przyjęcie w poczet członków KDBASP dyrektora Biblioteki Collegium 
Medicum  Uniwersytetu Jagiellońskiego w Krakowie.  

W odpowiedzi Błażej Feret – dyr. Biblioteki Głównej Politechniki Łódzkiej – poinformował, 
że wniosek do Rady wpłynął kilka dni przed zjazdem. Zaproponował, by sprawę 
przedyskutować w drugim dniu zjazdu w punkcie „Sprawy bieżące”. 

Kolejnym punktem obrad było dokonanie wyborów uzupełniających do Rady Wykonawczej, 
na miejsce dyr. Danuty Koniecznej, która z dniem 1.01.2010 r. przestała pełnić funkcję 
dyrektora. W głosowaniu brały udział 54 uprawnione osoby.  

Zgłoszono dwie kandydatury: 

1. Anna Grygorowicz 

2. Dorota Tkaczyk 

Druga Kandydatka podziękowała za zaufanie i wyróżnienie, ale  nie zgodziła się 
kandydować. 

Za kandydaturą Anny Grygorowicz  głosowało 49 osób, przeciw była 1 osoba, wstrzymała się 
1 osoba, 3 karty oddano z głosami nieważnymi.  

Na tym zamknięto pierwszy dzień obrad. 

Drugi dzień obrad. 

Posiedzenie rozpoczęła przewodnicząca Rady Wykonawczej dyr. Ewa Dobrzyńska-Lankosz 
od odczytania listów: dr. Tomasza Makowskiego, dyrektora Biblioteki Narodowej oraz  
prezesa Stowarzyszenia Wydawców Szkół Wyższych Henryka Podolskiego. 

Następnie głos zabrała z-ca dyrektora ds. rozwoju Biblioteki Narodowej mgr Katarzyna 
Ślaska. W swoim wystąpieniu przedstawiła nowy projekt Biblioteki Narodowej, Biblioteki 
Jagiellońskiej oraz Biblioteki Głównej Politechniki Warszawskiej – zadanie  badawcze 
„Utworzenie uniwersalnej, otwartej, repozytoryjnej platformy hostingowej i komunikacyjnej 
dla sieciowych zasobów wiedzy dla nauki, edukacji i otwartego społeczeństwa wiedzy. 
Projekt finansowany przez Narodowe Centrum Badań i Rozwoju.  

Celem projektu jest przygotowanie multiwyszukiwarki przeszukującej tzw. głęboki Internet 
dla potrzeb nauki i bibliotek akademickich.  
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Prezentację projektu zakończyła dyskusja, w której brały udział Małgorzata Waga, Katarzyna 
Ślaska, Jolanta Stępniak, na temat planów powstania platformy pod nazwą  Narodowy Rejestr 
Prac Naukowych w ICM UW w Warszawie.      

Kolejnym punktem programu było omówienie wyników ankiety płacowej przez dyr. Błażeja 
Fereta z Biblioteki Głównej Politechniki Łódzkiej. Anonimowa ankieta już kolejny rok 
została wysłana do bibliotek KDBASP. Ankieta zawierała 15 pytań. Wypełniło ją 48 
bibliotek, w tym 47 z szkół publicznych i 1 z uczelni niepublicznej. Wzrost płac na 
poszczególnych stanowiskach bibliotecznych w latach 2008-2009 przedstawia się 
następująco: mł. bibliotekarze – 2,4%, bibliotekarze – 5,5%, st. bibliotekarze – 6,4%, 
kustosze – 3,5%, kustosze dyplomowani – 2,0%, st. kustosze dyplomowani – 2,4%, 
informatycy – 3,0%. Ankieta wykazała znaczny spadek tempa wzrostu uposażania 
w stosunku do lat 2007-2008, zauważalny szczególnie w grupie mł. bibliotekarzy. Dyrektor 
B.Feret apelował o większy udział bibliotek w ankiecie, ponieważ dane mogą posłużyć 
między innymi dyrektorom bibliotek do negocjacji z władzami uczelni o podwyższenie 
uposażeń bibliotekarzy. Pełne wyniki ankiety zostaną udostępnione uprawnionym członkom 
KDBASP.    

Dyrektor Biblioteki Uniwersyteckiej w Poznaniu dr Artur Jazdon przedstawił wyniki prac 
zespołu powołanego do opracowania zmian w formularzu GUS K04. Omówił poszczególne 
punkty formularza z propozycjami wprowadzenia zmian. Zmiany miały dotyczyć przede 
wszystkim udostępniania zbiorów oraz statystyk użytkowników oraz dodania do formularza 
danych na temat finansowania działalności bibliotek.  

Wystąpienie zakończyło się dyskusją, w której udział brali między innymi: J.Stępniak, 
E.Adaszyńska, E.Czerwińska i A.Jazdon na temat liczby udostępnianych zbiorów 
elektronicznych, liczby udostępnianych zbiorów w wolnym dostępie oraz podawanej liczby 
norm, które nie są ujęte w inwentarzach bibliotecznych. Efektem dyskusji stała się propozycja 
zorganizowania spotkania roboczego w Bibliotece Uniwersyteckiej w Poznaniu w sprawie 
statystyk bibliotecznych.  

Dyrektor Biblioteki Głównej Politechniki Warszawskiej mgr Jolanta Stępniak przekazała 
wszystkim zebranym zaproszenia i omówiła program spotkań z przedstawicielami 
wydawców, podczas IV Targów Książki Akademickiej i Naukowej „ACADEMIA”, które 
odbędą się w dniach 20-22 października 2010 r. w Auli Politechniki Warszawskiej.                       

 Kolejnym punktem w programie było omówienie przez dyr. Jolantę Stępniak idei Open 
Access i propagowanie jej wśród polskich wydawców i naukowców.  Zaapelowała do 
zebranych przedstawicieli bibliotek szkół wyższych o przeprowadzenie akcji promocyjnej 
w swoich bibliotekach w dniach 18-24 października 2010 r., tj. w dniach światowych 
obchodów idei Open Access, oraz o umieszczenie na stronach WWW bibliotek linku do 
katalogu czasopism elektronicznych DOAJ.  

Do obu punktów nawiązała dyr. Ewa Dobrzyńska-Lankosz, informując o przygotowywanym 
wystąpieniu podczas Targów. Tematem referatu będą czasopisma szkół wyższych w formule 
Open Access. E.Lankosz zwróciła się do zebranych o przesyłanie informacji o współpracy 
bibliotek z wydawnictwami szkół wyższych w zakresie udostępniania pełnych tekstów 
czasopism uczelnianych w wersji elektronicznej. 

 W punkcie programu „Sprawy bieżące”, dyr. J. Stępniak poinformowała o procedurach 
zakupu licencji krajowych baz danych ze środków MNiSW. Narodowe Centrum Nauki 
z siedzibą w Krakowie wraz z powołanymi zespołami ekspertów będzie jednostką decydującą 
o wyborze dostawcy bazy; już teraz panuje duża konkurencja pomiędzy wydawcami 
i dostawcami oraz oferowanymi zasadami dostępu i warunkami archiwizacji.        
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W punkcie „Sprawy bieżące” powrócono do wniosku Konferencji Dyrektorów Bibliotek 
Medycznych o uznanie dyrektora Biblioteki Medycznej Uniwersytetu Jagiellońskiego za 
pełnoprawnego członka KDBASP. Zgodnie z aktualnie obowiązującym Regulaminem 
KDBASP jej członkiem może być dyrektor biblioteki uczelni, która jest członkiem KRASP. 
Collegium Medicum jest częścią Uniwersytetu Jagiellońskiego i nie jest członkiem KRASP, 
a dyrektor Biblioteki Medycznej UJ jest w randze zastępcy dyrektora Biblioteki 
Jagiellońskiej. Wniosek poddano pod dyskusję. W dyskusji głos zabrali: B.Feret, 
E.Kobierska-Maciuszko, A.Grygorowicz, A.Obrębski, K.Nierzwicki, M.Wrocławska, 
M.Górski, A.Osiewalska, E.Adaszyńska. T.Stolz. B.Feret złożył deklarację, że jeśli taka 
będzie wola zebranych, to Rada Wykonawcza podejmie prace w kierunku zmian 
w Regulaminie. Część osób wyrażała obawę, że stworzenie wyjątku sprawi, iż członkami 
Konferencji będą mogli zostać inni zastępcy dyrektorów (kierownicy filii itp.), co wpłynie na 
obniżenie rangi Konferencji. Ksiądz dyr. Tadeusz Stolz zgłosił formalny wniosek o poddanie 
sprawy pod głosowanie. Sformułowano pytanie: kto jest za wprowadzeniem zmian do 
Regulaminu Konferencji, które umożliwiłyby w uzasadnionych wypadkach przyjmowanie na 
pełnoprawnych członków KDBASP wybranych wicedyrektorów niektórych bibliotek. Za 
przyjęciem wniosku głosowało 6 osób, 29 osób było przeciw, 8 osób wstrzymało się od głosu. 
W związku z tym Regulamin pozostaje bez zmian, co w obecnym kształcie nie pozwala 
przyjąć przedstawiciela CM UJ jako członka KDBASP.  

Na koniec punktu „Sprawy bieżące” powróciła sprawa problemów związanych 
z wypełnianiem  ankiet GUS oraz Analizy Funkcjonowania Bibliotek Naukowych w Polsce. 
Dyskusję podsumował M.Górski, stwierdzając, że ankiety te służą różnym celom (GUS – 
ogólnopolskie dane statystyczne, AFBN – analiza porównawcza), zatem połączenie ich, 
zarówno z powodów formalnych jak i merytorycznych, nie jest możliwe. Należy jednocześnie 
prowadzić prace nad możliwym ujednoliceniem zbieranych danych, tak aby większość 
danych zbieranych w AFBN mogła być bezpośrednio wykorzystana do wypełniania ankiety GUS. 

Obrady zakończono podaniem komunikatów: 

Dyrektor E. Kobierska-Maciuszko zaprosiła wszystkich zainteresowanych na Targi Książki 
w Krakowie w dniach 4-5 listopada 2010 r., na których będą kontynuowane rozmowy 
z przedstawicielami  wydawców na temat egzemplarza obowiązkowego.  

Dyrektor Dorota Tkaczyk poinformowała o konieczności rozpoczęcia negocjacji 
z przedstawicielami PKN na temat przedłużenia umów o dalszym funkcjonowaniu Punktów 
Informacji Normalizacyjnej w bibliotekach szkół wyższych. 

Przewodnicząca KDBASP E.Dobrzyńska-Lankosz prosiła o większą aktywność na liście 
dyskusyjnej, która jest ważnym forum wymiany informacji i omawiania bieżących 
problemów funkcjonowania bibliotek naukowych w kraju. 

Na tym przewodnicząca zakończyła obrady, składając serdeczne podziękowania 
gospodarzom, władzom uczelni, dyrekcji Biblioteki Uniwersyteckiej oraz przedstawicielom 
sponsorów, jednocześnie zapraszając na przyszłoroczne spotkanie do Biblioteki Głównej 
Uniwersytetu Opolskiego. 

 

Protokołowała: 

Danuta Szewczyk-Kłos                  


